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 5. zasedání  Zastupitelstva obce, dne 30. srpna 2017 

schválilo dodavatele pro zateplení a výmìnu oken u budovy obecního úøadu, 
která je v poøadí druhou naší budovou po mateøské školce, kde jsme získali 
cca 40% dotaci z evropských penìz. Dále zastupitelé schválili vypsání 
zakázky na realizaci úpravy okolí kaplièky i text zadaní veøejné zakázky na 
projekt OKO. Živá diskuze pøedcházela schválení naší dotace, doplòující 
dotaci krajskou, pro TJ Sokol Ohrazenice. Ten zažádal a obdržel pøíslib 
dotace na úpravu volejbalových høiš•. Bez finanèního pøispìní obce ve výši 
120.000,-Kè by dotace od Libereckého kraje propadla. Argumentace pro i 
proti byla smysluplná a oprávnìná. Koneèný verdikt vyznìl pro poskytnutí 
obecních penìz.  
Zastupitelstvo opìt podpoøilo spolek „Slunce všem“ èástkou 30.000,-Kè a 
vyslechlo si pravidelnou informaci o prùbìhu investièních akcí.           
 
6. zasedání  Zastupitelstva obce probìhlo 4. øíjna 2017. 
Schválili jsme kupní smlouvu na prodej èásti pozemkù, které leží pod 
korytem Ohrazenického potoka, aby Povodí Labe mohlo provést plánovanou 
rekonstrukci. Dále jsme schválili zadání zakázky na položení obrubníkù a 
nový povrch komunikací podél sokolského høištì, od dìtského høištì dolù    
„K návsi“, což je i pracovní název. I na tuto akci jsme získali témìø 50% 
dotaci od LK. Na pøipravovanou akci zateplení OÚ jsme schválili zadání 
zakázky na sanaci vlhkého zdiva, kterou „vklíníme“ do prùbìhu zateplovací 
akce.  
Pro letošní zimní údržbu komunikací jsme vybrali Technické služby Turnov 
s nejlepší nabídkou.  
 
7. zasedání  Zastupitelstva obce probìhlo 8. listopadu 2017 
a schválilo smlouvu mezi Ohrazenicemi a Pøepeøemi na dostavbu spojovacího 
chodníku od Pyrámu smìrem na Potùèek v rámci rekonstrukce Nádražní 
ulice. Také uložilo vedení obce dùslednì kontrolovat a požadovat pøipojení 
nemovitostí na kanalizaèní sí• tam, kde je to možné. Ukládá to i zákon a 
budování kanalizace nás stojí nemalé peníze.  
Dále zastupitelstvo s politováním konstatovalo nepodání žádné nabídky na 
úpravu okolí kaple a podání jediné nabídky na projekt okolí nádrže. Rozhodlo 
o novém vypsání obou zakázek. „Ohrazenièáci“ – èlenové oddílu házené TJ 
Turnov, požádali o pøíspìvek na èinnost. Zastupitelé se rozhodli pro èástku 
5.000,- Kè                                  
 
Kompletní informace o jednání jsou obsaženy v zápisech, nebo na webu obce. 
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Varování, která vám píši (jak jsem se zpìtnì díval) již druhým rokem, dojdou 
naplnìní. Nìkteré z plánovaných akcí se posunuly z letošního roku na pøíští, a 
tak rok 2018 bude pro naše Ohrazenice rokem staveb. Po nemálo vyjádøeních 
a mnoha jednáních v kanceláøích, ale i s vámi v terénu u vašich domù, jsem 
pøi seètení dodaných rozpoètù spoèítal, že v pøíštím roce se v naší obci a pro 
náš prospìch a hezèí obec, proinvestuje asi 62 miliónù korun z kapes jiných 
subjektù: 
- vodojem – stavba bøezen až záøí, investor VHS, cena za vìž a potrubí na 
našem katastru asi 33 mil., obec pøispívá asi 1 mil. Kè; pøínos - zajištìní 
dostatku vody a tlak vody ve výše položených èástech obce na další desetiletí 
- p•eložka vedení NN ze sloup• do zem• – stavba duben až 2019 ??, investor 
ÈEZ, cena asi 11 mil. Kè, v celé èásti obce „nad dálnicí“; ménì poruch, 
zlepšení vzhledu obce, akce si vynutí i nové veøejné osvìtlení (to musí platit 
obec) 
- kompletní rekonstrukce potoka – stavba v prùbìhu roku, investor Povodí 
Labe, cena asi 11 mil. Kè; nové a èisté koryto, výraznì lepší ochrana pøed 
pøívalovými dešti 
- rekonstrukce okolí Pyrámu a „Turnovské“ (naše èást Nádražní), stavba 
bøezen až rok 2019, investor Liberecký kraj asi 7 mil. Kè; hezèí, nasvícený 
Pyrám, zklidnìná doprava, cyklopruhy, parkovací zálivy. 
Když k tomu pøièteme naše finance na Turnovskou – Nádražní, v dotazníku 
vámi chtìnou opravu obecního úøadu, úpravu prostoru kolem kaplièky a 
komunikaci K návsi, docházím k èástce 81 miliónù investic v jednom roce. A 
to je vlastnì to, co nám na rok poruší naše poklidné vesnické žití. 
 
Blížící se konec roku je i dùvodem malé rekapitulace. Pìkné daòové pøíjmy, 
které plní i naši obecní pokladnu, s sebou nesou stavební a projektantský 
boom. V jeho dùsledku se nám nepodaøilo realizovat úpravu okolí kaplièky,   
a tak budeme muset ještì jednou pøežít naše vánoèní zpívání na ploše 
„staveništì“. Dost mì to mrzí, už jsem to chtìl mít letos dùstojné. 
V prùbìhu roku jsme zvládli opravu nádrže s krásnou dotací 80%, zateplení 
MŠ se 40% dotací a opravu køížku se 42% dotací. A spoustu pøíprav na výše 
popsané a ještì nepopsané akce. 
Kromì stavebního rozvoje obce, musela tato fungovat i denním životem. 
Nejcitelnìjší oblastí je služba odvozu a likvidace odpadù, bez které bychom se 
rázem ocitli zpátky ve støedovìku. S potìšením konstatuji, že jste si zvykli i na 
kontejnery na drobný kovový odpad. Tøídìní papíru a plastù je dnes již 
standardem. Pro obèany zdarma, pro naši spoleènou kasu zatím se snesitelnou 
zátìží. Následná recyklace plastù je velkým byznysem s projevujícími se 
makroekonomickými vlivy. Na nì by mìla reagovat i pøíslušná ministerstva a 
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tvoøit koncepci, abychom my, konající dole, mohli konat smysluplnì. Bohužel 
je nyní dùležitìjší, kdo s kým nebude vládnout.  
Tøídìní je asi jediná cesta, jak ochránit naše životní prostøedí, ale musí mít i 
plnì navazující recyklaci. Pak má smysl tøídit víc a podrobnìji. Od roku 2024 
bude zcela zakázáno skládkování, a tak je o èem pøemýšlet. 
Svážení bioodpadu je od vás vnímáno velmi pozitivnì. S postupem doby jsme 
dnes na 151 nádobách pøi 325 èíslech popisných. Docela mì ten poèet 
pøekvapil. Sám mám na zahradì rodinného domku kompostištì a tráva, listí, 
zbytky zeleniny jsou významným zdrojem mého budoucího kompostu, tak 
proè je odvážet? Platba za svoz a likvidaci tohoto odpadu nám citelnì zasáhla 
do položky na odpady a i ji budeme muset v celkové koncepci odpadového 
hospodáøství øešit. Urèitì to bude øešení podporující snižování vzniku odpadu 
a zkvalitnìní tøídìní.  
Závìrem informace o cenách známek za komunální odpad: ceny pro pøíští rok 
zùstaly zachovány; A - týdnì = 2.157,-Kè, B - 14 dní = 1196,-Kè, C - 
kombinovaná = 1650,-Kè a jednotlivá = 66,-Kè. Známky budou v prodeji od 
3. ledna v úøední dny a paní úèetní prosí o pøimìøená platidla, nebo• 
nedisponujeme tak velkým poètem menších bankovek a mincí. Dìkujeme. Na 
letošní roèní i jednorázové známky vám popelnici vyvezou ještì i v lednu.  
 
V lednu 2018 nás èekají další volby a s tím souvisí i další prosba: volte si 
koho chcete, ale podívejte se na svá obydlí z ulice. Máte dobøe viditelné èíslo 
popisné? Máte pøístupnou a viditelnou schránku? Jak vám máme dodat 
volební lístky, když tyto dvì podmínky úspìšného doruèení nejsou splnìny? 
Nechávat lístky na prahu dveøí, èi za klikou, je v tomto poèasí nevhodné. K 
tomu ještì riskovat natrženou …nohavici od ukrytého psa – to po nás pøece 
nemùžete chtít.  
"  propos -  ke psùm: jako majitelé jste zodpovìdni za jejich chování a pohyb. 
V tomto roce jsem mìl nìkolik pøipomínek k volnì pobíhajícím psùm,            
u kterých víme, kam patøí. Dùraznì žádám tímto všechny majitele psù, aby 
zajistili, že k tomuto docházet nebude. A obdobné je to i s úklidem potøeby na 
veøejném prostoru. To, že jsme na vesnici, neznamená, že bychom tu museli 
šlapat v…. Svìdomití a zodpovìdní se mnou budou souhlasit, ti, co se jich to 
týká, a• si tato slova vezmou k srdci. 
Dostalo se mi informace, že by se i v našem regionu mohly pohybovat osoby, 
vydávající se za pracovníky ÈEZu nebo jiných institucí a pod záminkou 
kontroly faktur za energie, mohou nechat oslovené podepsat nové, zpravidla 
nevýhodné smlouvy o dodávkách energií. Buïte prosím ostražití# 
Vánoèní èas a trocha volna vás mùže naladit i k èetbì oblíbené knihy. 
Knihovna na obecním úøadì je vám k dispozici po dohodì s paní úèetní. Dle 
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evidence na kartièkách víme o høíšnících, kteøí stále ještì nevrátili již dlouho 
vypùjèené knihy. Znovu tedy žádáme o jejich vrácení.                                                                                      
  
Z d•vodu dovolených bude obecní úøad mezi svátky uzavøen. 
                                                                                                    
Rychlost „U školky“  bude koneènì znaèkami snížena na 30 km/hod. Odbor 
dopravy MÚ Turnov již vydal rozhodnutí. I když to není 100%ní øešení, 
máme se u neukáznìných øidièù na co odvolat. 
 
Ob" naše školy podstoupily v uplynulých mìsících hloubkové kontroly 
z Èeské školní inspekce. V obou pøípadech byl výsledek velmi pozitivní. 
                                                                                                            - fn- 
 
Zdravotní p#ísp"vek se nìkterým obèanùm vyplácel do roku 2015 ve výši 
1000,- Kè. Pøed jeho schválením jsme v zastupitelstvu vždy polemizovali, 
zda víme o všech obèanech, kteøí by ho potøebovali a kterým bychom alespoò 
mírnì snížili náklady na léky nebo zdravotní pomùcky. V listopadu minulého 
roku jsme se v zastupitelstvu shodli, že nejsme schopni zajistit spravedlivé 
vyplácení, a všichni pøítomní zastupitelé souhlasili s jeho zrušením, proto se 
již v roce 2016 nevyplácel. Na jaøe tohoto roku se nìkteøí obèané skrze 
zastupitele dotazovali, proè nedošlo k vyplacení zdravotního pøíspìvku, a 
považovali to za ne zrovna š•astné rozhodnutí zastupitelù. Novým 
projednáním byl povìøen sociální výbor. Citujeme z jeho zprávy: 
„Sociální výbor doporu•uje ponechat stávající stav – zrušení zdravotního 
p"ísp#vku. Projednali jsme výplatu zdravotního p"ísp#vku, ale nelze stanovit 
objektivní a jednotná kritéria k jeho vyplácení. Sociální výbor ani obec 
nemají právo ov#"ovat sd#lené skute•nosti. To je v pravomoci sociální 
politiky státu, která je i pomocí ob•an$m primárn# pov#"ena. Výbor 
doporu•uje, aby obec p"isp#la na prokazatelné sociální a zdravotní události, 
které mohou dostat ob•ana •i rodinu do existen•ních problém$ (nap". t#žký 
úraz, požár apod.) Návrh nebo žádost o poskytnutí takového p"ísp#vku m$že 
Zastupitelstvu p"edložit ob•an i zastupitel obce. Zastupitelstvo bude "ešit 
p"iznání p"ísp#vku individuáln#.“ 
Zastupitelstvo se k tomuto doporuèení pøiklonilo a své pùvodní usnesení o 
zrušení výplaty pøíspìvku nemìní. 
 
Betlémské sv"tlo vám pøinesou v nedìli 17. prosince turnovští skauti ke 
kaplièce. Od 16 hodin u ní vystoupí se svým programem. Pøijïte si na již 
tradièní akci zpøíjemnit adventní èas.  
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Zájezd do divadla na pøedstavení Chaplin dle Vašich ohlasù patøil k tìm 
velmi úspìšným. Doufám, že se nám podaøí na jaro domluvit také zajímavé 
pøedstavení. Rozjednanou máme na kvìten operetu Polská krev vHudebním 
divadle v Karlínì. Rozjednanou, ale stále nepotvrzenou. Pokud by toto 
pøedstavení nedopadlo, budeme hledat jiné.  
 
Posezením pro „d#íve narozené“ se v pátek 8. prosince zaplnila restaurace 
na Kontaktu. Našim seniorùm pøedvedly dìti z mateøské i základní školy 
velmi pìkné vystoupení, zahrál pan Jakubec k tanci i k poslechu a 
v pøíjemném prostøedí si mohli všichni popovídat i s tìmi, které tak èasto 
bìhem roku nevidí. 
 
 
Nìkolik  let jsme èekali na vhodnou dotaci, která by nám pomohla opravit 
antukový povrch na høišti. Letos se to podaøilo, a proto nám v øíjnu firma 
Sibera doplnila høištì škvárou a antukou. Abychom co nejvíce snížili 
koneènou èástku, starou antuku jsme odstranili sami pøi brigádách koncem 
záøí. Za úpravu jsme zaplatili necelých 300.000 Kè. Jednu tøetinu jsme získali 
prostøednictvím dotace od Libereckého kraje, 120.000,- jsme obdrželi jako 
dotaci od obce a zbývající finanèní prostøedky jsme dali dohromady 
z vlastních zdrojù, ale také od sponzorù. Bez nich bychom úpravu høištì, 
která by mìla vydržet dalších 20 – 30 let nezvládli. Všem dárcùm i obci moc 
dìkujeme" 
Pøesnì na Martina se letos konalo Svatomartinské veselení. Obávali jsme se 
poèasí, protože listopad byl vìtšinou nevlídný, ale 11. 11. byla sice zima, ale 
vysvitlo sluníèko a deš•ové kapky se ukázaly až naveèer. Byli jsme nadšeni 
úèastí dìtí, rodièù i pomocí organizátorù. Pøes 40 dìtí si vyzkoušelo soutìže 
na høišti, ve škole, dále se svezly na koni, vyzkoušely si žonglování. Poèet 
všech úèastníkù se pøed lampionovým prùvodem ještì zvýšil asi na  200 lidí a 
po velmi pìkné fire show všichni zaplnili tøi možná místa k obèerstvení. 
Bìhem hodiny si dìti mohly zatanèit s Rachot Bandou v hospodì a v 19 
hodin byl odpálen ohòostroj. Rachot Banda hrála pro dospìlé až do 22 hodin. 
O chladném poèasí svìdèí i spotøeba teplých nápojù, jedna várnice èaje a 22 
litrù svaøeného vína.  
Po takto úspìšné akci nás o 14 dní pozdìji nepøíjemnì pøekvapilo vykradení 
klubovny. Pøestože v ní moc cenností nemáme, škoda se vyšplhala asi na 24 
tisíc korun. Možný pachatel byl dopaden, ale škoda nám pravdìpodobnì 
uhrazena nebude.  
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Na støedu 27. prosince je naplánovaný zimní výlet do Sedmihorek. Sejdeme 
se na vlakovém nádraží v 11.15 hodin. 
 
Plánujeme i masopust, ale zatím neznáme pøesný termín, sledujte naše 
webové stránky. 
 
PROSBA 
Po úpravì høištì prosíme všechny, aby na nìj bìhem zimy nevstupovali a 
zároveò aby dohlédli na své dìti, pøípadnì upozornili i ostatní, aby neházeli 
na nové høištì kamínky z dìtského høištì. Nebuïme lhostejní, peníze i síly na 
opravy mùžeme potom využít jinde.                                                     
                                                                                                              -jr-  
 
Blahop•ání 
Od øíjna 2017 do února 2018 oslavili nebo oslaví významná výroèí Božena 
Zieglerová, Drahomíra Èechová, Kvìtoslava Svobodová, Jana Pernicová, 
Jarmila Èervinková, Jaruška Zajíèková, Jaroslav Cerman, Jiøí Kohout, 
Jaroslav Dìdeèek, Jiøí Pospíšil, Pavel Klus, Karel Nevyhoštìný, Josef 
Nejedlo, Václav Koøínek, Ladislav Moc, Jaroslav Vávra a Štìpán Pernica.  
Všem pøejeme hodnì zdraví, spokojenosti a energie do dalších let. 
 
V letošním roce se v naší obci narodilo 5 dìtí v pomìru 3:2 ve prospìch 
chlapeèkù. 
 
 
Váno ní"pod#kování"a"p•ání. 
 
Jsou p•ed námi krásné váno•ní svátky. Romantické chvíle procházek 
zasn"ženou vyzdobenou ulicí s lákajícími obchody, •i krajinou s nenapo-
dobitelným sv"tlem od sn"hové pokrývky… Dop•ejme si ten luxus zapomenout 
chvíli na starosti a naplno tyto zimní a váno•ní obrazy vnímat. Snáze pak 
otev•eme svá srdce blízkým i p•átel#m a na chvíli si uv"domíme to, co bychom 
m"li mít na mysli daleko •ast"ji; krása a smysl života je ve vzájemné lásce, 
souzn"ní, radosti z toho, u•init n"koho š$astným, v prostých obrazech •isté 
p•írody. 
D"kuji zastupitel#m, zam"stnanc#m obce, paním •editelkám, u•itelkám a paní 
vychovatelce za dob•e odvedenou práci v letošním roce a všem mým 
obyvatel#m p•eji Vánoce prožité v duchu p•edchozích slov a pevné zdraví 
v jist" úsp"šném nadcházejícím roce. 
                                                                                                    Váš starosta. 
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Co jsme nev"d"li o našem k#ížku. 
 
V závìru léta a na podzim probìhlo restaurování køížku na návsi, postaveném 
v roce 1894. Restaurátorské práce byly ukonèeny na konci záøí, okolí køížku 
se bude upravovat až na jaøe pøíštího roku, kdy bude provedeno z mé strany 
ještì posouzení stavu po zimì a budou doladìny drobné úpravy.  
Na restaurování se spoleènì se mnou podílely dvì subdodavatelské firmy, 
kterým bych chtìla touto cestou podìkovat. Jedná se o kolegu restaurátora 
Mgr. Ing. Ondøeje Šimka z Jindøichova Hradce, který kováøsky opravil plot a 
firmu Solsats, s.r.o., která umožnila technicky demontáž a montáž køíže.  
 
Vzhledem k tomu, že se nejedná o dílo zapsané jako kulturní památka, nebylo 
ze strany obce požadováno dokládat restaurátorskou zprávu a nebylo 
povinností ani provádìt nároèný restaurátorský prùzkum s odbìry vzorkù, 
které by zcela ozøejmily jeho pùvodní podobu. Pøesto mi to, jako rodaèce, 
nedalo, a ledacos jsem si zjistila na vlastní náklady i nad rámec sjednaných 
prací. V prùbìhu restaurování se potom objevila docela zajímavá zjištìní. 
V rámci umìlecko-historického prùzkumu se pátralo po fotografiích a 
dokumentech, které by ozøejmily pùvodní podobu památky i jejího okolí 
(bohužel neúspìšnì). Bylo ale zjištìno, že se jedná o znaènì oblíbený typ 
gotizujícího køíže, který se vyrábìl ve dvou až tøech velikostech. Vzor køíže 
byl dohledaný hned v nìkolika starých slévárenských vzornících (Železárny 
královského mìsta Rokycan v Rokycanech a v Klabavì, pocházející z doby 
po roce 1900, slévárny v Berounì, odkud Rokycanská slévárna pøejala starší 
vzory a ve vzorníku firmy „Ferrum“, døíve Knížecí arcibiskupské hutì 
Rožmitál). 
 
V rámci vizuálního prùzkumu byly zkoumány pøedevším barevné úpravy 
kovových prvkù – plotu, køíže, korpusu Krista a nápisové tabulky. Ukázalo 
se, že køíž i plot byly nìkolikrát rùznobarevnì pøetírány. Nebylo 
pøekvapením, že pùvodnì bylo ve znaèné míøe uplatnìno zlacení. Kristus byl 
zlacený plátkovým zlatem a tato úprava byla ještì nejménì dvakrát obnovena 
stejnou technologií, než ho nìkdo natøel beztvarou šedožlutou barvou, se 
kterou se nám zachoval. Tìlo køíže naproti tomu bylo v minulosti patrnì již 
opravováno a nìkteré vrstvy nebyly zachovány. Z analogií je však 
nejpravdìpodobnìjší, že byl èerný. Co je zajímavé – vizuálnì se zdálo, že plot 
byl pùvodnì jásavì modrý. Odebrala jsem tedy vzorek a nechala ho 
laboratornì vyhodnotit. Modrá úprava skuteènì byla velmi starého data, ale 
nakonec bylo potvrzeno, že pùvodní barva byla èerná se zlacenými špicemi. 
Navrhovala jsem tuto novì zjištìnou zmìnu zahrnout do víceprací, protože 
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v celkovém vyznìní by bylo dílo obohaceno o další výtvarný rozmìr, se 
zlatými špièkami by opìt zazáøilo v kráse, jak si to pøedstavovali a nechali 
zhotovit naši pøedkové. Inu, návrh byl zamítnut s argumentem, že by zlato na 
špicích lákalo ke krádežím a vandalismu. Já s tímto z duše nesouhlasím, mám 
za to, že již nejsme bezohledný a nevšímavý dav hulvátù že už máme na víc. 
No, nezdaøilo se. 
U nápisové tabulky bylo zjištìno zlacení obvodového vìnce, ale co na ní bylo 
v minulosti napsáno, se nepodaøilo zjistit. Koroze v minulých letech dokonale 
odstranila všechny stopy barev v nápisové ploše. Opìt tak pøišlo na øadu 
srovnávání s analogickými typy køížkù a vhodný nápis byl zvažován 
v souladu se známými informacemi i s duchovním významem a stávající 
citací ze slova Božího na mramorové desce. Myslím, že jsme zvolili více než 
dobøe. 
Ètyødílná kamenná architektura køíže má ètvercovou dispozici v pùdorysu a 
tvarovì kopíruje schéma velkých litých høbitovních køížù (napø. na høbitovì 
v Turnovì, v Rudné u Prahy, Novém Jáchymovì nebo ve Vrchlabí). Jedná se 
o zmenšenou kamennou kopii pùvodnì celolitinového novogotického typu 
centrálních køížù, jehož pøedlohu mùžeme dohledat v zachovalém 
Fürstenberském slévárenském vzorníku, datovaném do 50. – 60. let 19. 
století. S nejvìtší pravdìpodobností v tomto pøípadì došlo k okopírování 
tvarosloví ústøedního køíže z turnovského høbitova pøi kostele P. Marie. 
Velmi podobný pøípad verze tohoto køíže v umìlém kameni najdeme napø.      
i na høbitovì na Hruštici. Øímsa v duchu tudorovské novogotiky je tvoøena 
mohutným cimbuøím, které bylo místy vandalsky poškozeno. Jeden 
z chybìjících fragmentù se podaøilo dohledat v zeminì u paty køíže, ostatní 
byly doplnìny v pískovci. Použitý kámen odpovídá místnímu typu pískovce, 
ze kterého jsou zhotoveny napø. i pùvodní èásti rozcestníku na Pyrámu. Je 
velmi nekvalitní, má vysokou pórovitost, a tak také rychle chátrá vlivem solí 
a neèistot, které do sebe nasává. Již v minulosti se jej lidé pokoušeli zpevnit 
z dnešního pohledu nevhodnými postupy, a proto se nyní drolí a 
nerovnomìrnì èerná ještì víc. Stejný stav byl zjištìn i u obvodové zídky pod 
plotem, která bylo rozlámaná na množství èástí, potrhaná od korodujících 
trnù plotu, nìkteré bloky zcela chybìly a byly zality provizorním betonem, 
aby plot vùbec držel pohromadì. Zde bylo uvažováno o celkovém nahrazení 
blokù v novém pískovci, ale nakonec jsme zachránili ty pùvodní. Zpevnili 
jsme je, slepili, dohledali všechny odpadlé støípky a sesadili zpìt. Doplnìné 
bloky jsou ze shodného typu kamene, který byl dohledán v obecních 
zásobách bouraných štuk. Celý povrch kamenného podstavce tak byl oèištìn 
od starých pøetìrù a neèistot a zpevnìn.  
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Bílá mramorová deska s nápisem na èelní stranì utrpìla hlavnì olejovými 
nátìry, kdy se ji nìkdo neodbornì snažil natøít zlacenkou. Koroze falešného 
zlata (mosaz) se zapila do mramoru a obarvila ho do zelena, s èímž už se 
nedá nic udìlat.  
 
V prùbìhu prací se stále uvažovalo o finální podobì nejbližšího okolí køížku. 
Byly odstranìny šípky, šeøíky a vzrostlé tùje v tìsné blízkosti památky, které 
ji bezprostøednì ohrožovaly. Na jaøe by se mìla pøemístit  cedule s omezením 
vjezdu, která nyní narušuje genius loci køížku. Nutná úprava terénu se týká 
hlavnì levé strany køížku, strany smìrem do silnice, kde i pøes tento zákaz 
každou chvíli projíždí kamióny a tìžké náklady. Ano, sama jsem toho byla 
svìdkem, kdy se mì právem naštvaní øidièi tìchto nákladù ptali, jak se tam 
mají vytoèit, aby se dostali k firmì pana Mencla. Apeluji tímto na obec i na 
danou firmu, aby odklonili tuto nevhodnou dopravu, jinak byla nároèná 
restaurátorská oprava zbyteèná. Možná jste si všimli, že jsme museli nechat 
umístit doèasnì na nároží zídky betonové bloky, protože už na ní nìkdo vjel a 
urazil doplnìný pískovcový roh. 
 
Pøi výkopových pracích okolo základù zídky byla objevena stará mince. 
Jedná se o 1 krejcar z roku 1851, tedy je ještì o 43 let starší než samotný 
køížek. I ten byl odbornì oèištìn a bude vystaven na obecním úøadì. Jestli ho 
ztratil náhodný kolemjdoucí, nebo zdali byl k patì køíže vhozen zámìrnì jako 
zbožné podìkování, to už se nikdy nedozvíme. 
 
Na jaro je v plánu dokonèení schodištì a úprava terénu okolo køížku a také 
jeho nové vysvìcení s krátkou pøednáškou restaurátorky o prùbìhu prací. 
Rádi Vás všechny pøivítáme.  
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